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M
omenteel is er keuze-
stress bij de noordelij-
ke provincies: elek-
trisch rijden, of op wa-

terstof. Laten we wel wezen: water-
stof (H2) is een energiedrager, die is
aangepraat door het Rijk. Want elek-
trificatie is niet nodig in het Noor-
den. En waterstof is op te wekken
met windmolens en zonnepanelen.
Past prima bij de noordelijke provin-
cies.

Noord-Nederland wordt op deze
manier gedwongen tot het aangaan
van een waterstofeconomie. De bot-
te weigering van het Rijk om de
noordelijke spoorlijnen van boven-
leiding te voorzien, spat er vanaf!

H2 is echter een wassen neus. To-
taal niet zo duurzaam als dat er ge-
zegd wordt. Bij massale afname, is er
een teruggrijpen op de fossiele
brandstoffen nodig (dus ook gas) om
het daaruit te onttrekken.

Hoe groen is waterstof dan nog?
Ook het rijden op HVO is niet zo mi-
lieuvriendelijk als werd gedacht.
Overigens: duurzame brandstoffen
blijven brandstoffen. Ook al geven
ze minder uitstoot, ze blijven uit-
stoot geven. Dat is natuur- en schei-
kundig vastgesteld.

Jongstleden viel er in de vakbla-
den van het spoor te lezen, dat er di-
verse H2-treinstelprojecten zijn mis-
lukt. Dienstregelingen konden niet
meer gewaarborgd worden. Perso-
neel liep uit ontevredenheid weg. Er
moest teruggegrepen worden op de
oude dieseltreinen en dieselbussen.
Dit in afwachting tot de komst van
batterij elektrische treinstellen.

De vraag is: moet er nog langer
geld van burgers verspild worden,
aan iets wat allang bekend is, name-

lijk dat waterstof niet de heilige
graal is? Het brengt onnodige extra
technische en regelgeving-gerela-
teerde uitdagingen met zich mee die
kostbaar zijn. Ook zal men hiervoor
een nieuwe distributie-infrastruc-
tuur voor waterstof moeten aanleg-
gen, die specifiek en enkel voor het
exploiteren van één spoorlijn nodig
is.

Bij de keuze waterstof zal heel
Noord-Nederland zichzelf opnieuw
op slot zetten en daarmee ook ach-
terstellen op de rest van Nederland
en de EU. Er kan namelijk niet uitge-
weken worden bij calamiteiten, door
de speciale wetgeving en spelregels
rondom de treinstellen.

Daarnaast verbruiken waterstof-
treinen ruim drie keer zoveel ener-
gie als een elektrische trein, door het
proces om waterstof te genereren.
Verder is er ook weer meer kans op
een overstap, of noodzakelijke ma-
terieel wisselingen aan de grens. In
Duitsland is men namelijk ook bezig
met een groot programma van elek-
trificatie via bovenleidingen. En dat
programma doelt vooral op spoorlij-
nen met een internationale connec-
tie.

Met een elektrificatie van de
spoorlijn Leeuwarden-Groningen
slaat de reiziger in het Noorden een
dubbelslag: ook een verbinding
Leeuwarden-Groningen -Emmen
wordt met de komst van de Neder-
saksenlijn een kansrijke optie. Uiter-
aard zijn er internationaal ook meer

mogelijkheden voor het personen
en goederenvervoer.

Denk bijvoorbeeld eens aan een
rechtstreekse goederenverbinding
tussen Leeuwarden-Groningen en
Duitsland óf nog verder... Een Bent-
heimer Eisenbahn of Arriva, die va-
kantiegangers uit Duitsland recht-
streeks naar de havens van Eemsha-
ven, Harlingen en/of Norddeich ver-
voeren. Kortom: met het
elektrificeren van de spoorlijn Leeu-
warden-Groningen zal er een wereld
opengaan.

Dat zowel Friesland als Groningen
allebei een andere keuze willen ma-
ken, is overduidelijk. Vraag is alleen:
Wie loopt er uiteindelijk achter wie
aan? Naar ons idee is het helder:
Friesland heeft met de WINK-trein-
stellen de troef reeds in handen. De-
ze kunnen zowel elektrisch als op
batterijen rijden. Friesland hoeft ei-
genlijk niet meer te kiezen tussen 3
opties, omdat HVO & waterstof kun-
nen vervallen.

Het Rijk moet een ereschuld inlos-
sen aan het Noorden. In de afgelo-
pen jaren zijn alle gasbaten uit de
grote Groninger en de kleine Friese
gasvelden bij projecten in de Rand-
stad beland. Met dit geld horen in
Noorden projecten gerealiseerd te
worden. Naast de Lelylijn en de Ne-
dersaksenlijn, behoort de elektrifi-
catie van de spoorlijn Leeuwarden-
Groningen daar ook toe.

Wij roepen de Statenleden dan
ook op om op te komen voor de be-
langen van de reizende burgers uit
de beide provincies, en vaart te ma-
ken met de keuze tot het elektrifice-
ren van de spoorlijn Leeuwarden-
Groningen.

Los de ereschuld in
met elektrificatie spoor
Volgens Menno van der Veen en Frank Menger is water-
stof allesbehalve de heilige graal, en moet er veel beter ge-
investeerd worden in de elektrificatie van het spoor.
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MENNO VAN DER VEEN

FRANK MENGER
Waterstoftreinen
gebruiken meer
dan drie keer
zoveel energie

Menno van der Veen is voorzitter

Werkgroep Spoor in Friesland. Frank

Menger is ov-specialist in Groningen

COMMENTAAR

Sigrid Kaag verlaat de Tweede Kamer omdat de haat, intimidatie en

bedreigingen waaraan zij blootstaat niet langer draaglijk zijn voor

het gezin van de D66-leidster. Niet eerder verliet een politieke pro-

minent om die reden het Binnenhof.

De meeste fracties in de Tweede Kamer hebben furieus gereageerd

op de hetzes die Kaag hebben getroffen. Dat zal ongetwijfeld ook te

maken hebben met het feit dat velen zelf in wisselende mate het

doelwit zijn van veelal anonieme verwijten en bedreigingen. PVV-

leider Geert Wilders leidt al twintig jaar een geïsoleerd bestaan door-

dat hij streng beveiligd moet worden.

De agressie richting politici lijkt de laat-

ste jaren echter toegenomen. Het is

moeilijk daar een eensluidende verkla-

ring voor te geven. Duidelijk is wel dat de

anti-coronamaatregelen en het stikstof-

beleid een sterk polariserende werking

hebben gehad. De sociale media zijn niet

alleen een toegankelijk middel om verzet te mobiliseren, maar ook

om mensen anoniem te bedreigen en intimideren. Bovendien hou-

den sommige Kamerleden er omgangsvormen op na die het wange-

drag van sommige burgers aanwakkeren

Het lijkt erop dat haatcampagnes, door wat voor oorzaak dan ook,

Kaag meer dan gemiddeld hebben getroffen. Zij sprak donderdag-

ochtend de hoop uit dat haar ervaringen andere vrouwen er niet

van weerhouden om de politiek in te gaan. Ze gaat daarbij voorbij

aan het feit dat mannen net zo goed kunnen bedanken voor een

functie in de politiek vanwege de onveiligheid die daarmee gepaard

gaat.

Het is in de scheidende D66-voorvrouw te prijzen dat ze zich open-

lijk uitspreekt over haar motief om op te stappen. Haar besluit is

begrijpelijk, maar ook een knieval voor de vaak anonieme, laffe

terreur. Het is daarom niet te hopen dat andere politici na haar

beslissing eerder de neiging hebben om de keuze en afwegingen van

Kaag te volgen. De democratie moet laten zien dat ze bestand is

tegen de redeloze agressie van een waarschijnlijk betrekkelijk klein,

weinig of niet representatief deel van de bevolking.

Besluit Sigrid Kaag ook
knieval voor terreur

John Geijp

Niet te hopen
dat andere
politici zelfde
keuze maken

@ hoofdredactie@dvhn.nl
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Sigrid Kaag (D66) verlaat de politiek. Ernsti-
ge bedreigingen en zware beveiliging valt
haar familie zwaar. Ze kiest voor haar gezin.

Nederland moet zich schamen dat
politicus zich gedwongen ziet op
te stappen
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